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ضرورتاجرایآمایشسرزمینی
حســـینعلی ابراهیمی کارنامی یکی از نامزدهای 
راه یافتـــه بـــه مرحلـــه نهایـــی انتخـــاب رئیس 
ســـازمان حفاظـــت محیـــط زیســـت دارای ۲۸ 
ســـال ســـابقه محیط زیستی اســـت. ابراهیمی 
دربـــاره راهکارهـــای خـــود بـــرای برون رفـــت از 
چالش هـــای محیط زیســـتی کنونی کشـــور بر 
ضرورت برنامه ریزی براســـاس آمایش سرزمین 
در حفـــظ محیط  زیســـت تأکید کـــرد و گفت: 
تأمیـــن بودجـــه ایـــن امـــر بـــه عهده ســـازمان 
برنامه  و بودجه اســـت  اما پیگیـــری آن مربوط 
بـــه ســـازمان محیط  زیســـت می شـــود. او یکی 
از مشـــکلات فعلی کشور را مســـأله آب  و خاک  
دانســـت و از اجرایی و عملیاتی  نشـــدن کنترل 

هوشـــمند بر چاه ها خبـــر داد.
کارنامـــی بـــا اشـــاره به چالـــش تأمین نشـــدن 
حقابـــه تالاب ها گفـــت: باید جلوی سدســـازی 
برای تأمین آب و کشـــاورزی را بگیریم  چون در 
شـــرایط کنونی این کار ضرورتی ندارد. کشاورزی 
ما هوشـــمند نیســـت و نباید به هر قیمتی با هر 

تقاضایـــی در حوزه کشـــاورزی موافقت کنیم.
 او سوءاســـتفاده از قوانین مدیریتی آب را یکی 
از مهم تریـــن مشـــکلات این حوزه عنـــوان کرد 
و گفـــت: اجـــاره  دادن بســـتر رودخانه ها، بلای 
ســـازمان محیط  زیست شـــده اســـت. در کنار 
ایـــن مشـــکلات، آیین نامه هایـــی در این زمینه 
وجود دارند که محیط زیســـتی نیســـتند و باید 

شوند. ابطال 
 کارنامـــی بر ضـــرورت اجـــرای هرچه ســـریع تر 
قانـــون پســـماند تأکیـــد کـــرد و افـــزود: بایـــد 
برنامه هـــای جدیـــدی در حـــوزه مدیریت آب، 
جلوگیری از آلودگی خاک و آب و مسأله پسماند 
ارائه کنیم. در کنار اینها باید تعامل بیشـــتری با 
دســـتگاه قضا داشته باشـــیم و بر اجرای درست 

قوانین نظارت بیشـــتری کنیم.
ح هـــای آبخیـــزداری را  کارنامـــی توســـعه طر
مهم تریـــن موضـــوع بحـــث فرســـایش خـــاک 
برشـــمرد و گفت: لازم اســـت میـــان دام و مرتع 
تعـــادل برقـــرار کنیـــم و جلـــوی تغییـــر اراضی 
جنگلـــی را بگیریـــم. او راه حـــل فرونشســـت 
به عنـــوان یکـــی از مهم ترین مشـــکلات کنونی 
محیط  زیســـت را جلوگیری از برداشت بی رویه 

آب دانســـت.

حرکتبهسمتحکمرانیمحیطزیستی
حمید ظهرابی معتقد اســـت حل چالش های 
فعلی بدون تغییـــر در رویکردهای حال حاضر، 
غیرممکـــن اســـت. بنابراین ضروری اســـت که 
به ســـمت حکمرانی محیط زیســـتی و گفتمان 
محیط زیســـتی برویم. ظهرابی خـــود را متعهد 
به نقـــش مردم بـــه حفاظت از محیط  زیســـت 
معرفـــی کـــرد و گفت: اگـــر طرح هـــا در محیط  
زیســـت با منافع مردم در تضاد باشند به نتیجه 
نخواهیم رســـید. او مدعی است که توانسته با 
تکیه  بر مشـــارکت مردم طرح حفاظت از تالاب 
گاوخونی را به موفقیت برســـاند. وی همچنین 
افزود: موفق شـــدیم فقط با ابـــزار مطالبه گری 
و تقویت آن، تعداد روزهای آلوده را به یک ســـوم 

کاهش دهیم.
ظهرابی معتقد است، افزایش مشارکت مردم، 
شفافیت اطلاع رســـانی و اعتمادسازی راه حل 
بســـیاری از مشـــکلات اســـت چرا که ســـازمان 
ضعف هـــای بســـیار زیـــادی دارد. همچنیـــن 
مشـــارکت مـــردم در اداره پـــارک ملی گلســـتان 
موضوعـــی بود که بـــا مقاومت بســـیار زیادی در 
ابتـــدا روبه رو شـــد اما بعـــد از اجـــرا نتایج مؤثر 
آن بـــر همگان روشـــن شـــد. او معتقد اســـت، 
می تـــوان بســـیاری از مشـــکلات کنونـــی اعم از 
آلودگی خـــاک، آب  وهوا را با رویکرد مشـــارکتی 

بهبود بخشـــید.
 ظهرابی توجه به اقتصاد محیط  زیســـت را یکی 
از مهم ترین محورهای کلـــی برنامه خود عنوان 
کـــرد و گفـــت: باید گـــزارش اقدامـــات محیط 
زیســـتی خود و دیگر دســـتگاه ها را به مردم ارائه 
کـــرده و در کنار آن بر فعالیت دیگر ســـازمان ها 
نیـــز نظارت کنیـــم. همچنین تقویت ســـازمان 
محیط  زیســـت و برطرف کردن نقاط ضعف آن 
و بهبود معیشـــت کارکنان از دیگـــر برنامه های 

بنده است.

ضرورتهمراهکردنمردم
 یوســـف حجت با اشـــاره به چند سیاست کلی 
بـــرای مدیریـــت محیط  زیســـت گفـــت: اولین 
اصـــل همـــراه  کـــردن مـــردم با محیط  زیســـت 
اســـت. مـــا باید ســـازمانی داشـــته باشـــیم که 
۸۵ میلیون پرســـنل داشـــته باشـــد. همچنین 
تنویر افـــکار عمومی و حتی مســـئولان اهمیت 
بســـزایی دارد. در حـــال حاضـــر نه فقـــط مردم 
بلکه خیلی از مســـئولان هم نســـبت به مسائل 
محیط زیســـتی آگاهی ندارند که باعث می شود 

تا تصمیمات خطرناکـــی بگیرند.
 حجت افزود: یکی دیگر از سیاست های اصلی 
تعامـــل و همـــکاری با ســـایر قوا اســـت که این 
موضـــوع  در عین اقتـــدار و پایبندی به خطوط 
قرمـــز محیط  زیســـت بایـــد انجام شـــود. برای 
مثال در زمان معاونت بنده در ســـازمان محیط  
زیســـت تلاش کردم تا با تعامل با خودروسازها 
وضعیت استانداردهای آلودگی را بهبود دهم که 

این اتفاق هـــم افتاد.
او بر مســـأله اقتصاد ســـبز تأکید کـــرد و افزود: 
یعنی بتوانیم به ارزش اقتصادی زیست بوم پی 
ببریم که در حال حاضـــر برعکس این موضوع 
اجـــرا می شـــود چـــون صدمـــه زدن بـــه محیط  

زیســـت اقتصادی تر از حفاظت از آن اســـت.
 حجـــت با بیـــان ایـــن کـــه یکـــی از مهم ترین 
اهرم های ســـازمان محیط زیست سازمان های 
مردم نهـــاد هســـتند، گفـــت: این نهادهـــا گاه 
قدرتمندتـــر از خود ســـازمان عمـــل می کنند. 
درعین  حال لازم است به قوانین پایبند باشیم 
و قوانیـــن ناکارآمـــد را اصلاح کنیـــم. همچنین  
او بـــر حضور فعـــال در مجامـــع بین المللی نیز 
تأکیـــد کـــرد. او با اشـــاره بـــه موضـــوع آلودگی 

هـــوا به عنوان یکـــی از مهم تریـــن چالش های 
محیط زیســـتی گفـــت: برخی تصـــور می کنند 
بخـــش عمـــده آلودگی در شـــهرهای بـــزرگ به 
اگزوز خودروها برمی گردد درحالی که در خیلی 
از موارد ایـــن موضوع به خاطر لنت، لاســـتیک 
و مســـائل دیگر اســـت، ازاین  رو باید به سمت 

علمی حـــل  کردن مســـائل برویم.
 حجـــت بـــا تأکیـــد بـــر حفاظـــت از خـــاک و 
جنگل هـــا گفت: بایـــد هرچه ســـریع تر قانون 
مدیریـــت پســـماند را اجـــرا کنیم و به مســـأله 
توســـعه گردشـــگری طبیعی و محیط  زیســـت 
دریایـــی نیز توجـــه کنیـــم. باید تعامـــل لازم با 
دیگـــر دســـتگاه ها را بـــرای تأمیـــن منابع مالی 
ســـازمان و تقویت معیشـــت کارکنـــان مدنظر 
داشـــته باشـــیم. کشـــور ما در شـــرایط کنونی 
ظرفیت سدســـازی نـــدارد و نباید اجـــازه مجوز 
جدیـــدی بدهیم. لازم اســـت مدیریـــت آب را 
تقویـــت کنیم تا ســـفره های آب زیرزمینی و آب 

ســـطحی با مشـــکل مواجه نشـــود.

حلناترازیآبوانرژی
شـــینا انصـــاری یکـــی از مهم تریـــن مســـائل را 
ناتـــرازی آب و انرژی دانســـت و گفـــت: تأمین 
پایـــدار ســـوخت پـــاک، اجـــرای کامـــل قانون 
هوای پـــاک و کنترل گـــرد وغبـــار از مهم ترین 
مشـــکلات کنونی اســـت. انصـــاری، تخصیص 
حقابه تالاب ها را راهکار جلوگیری از گســـترش 
گـــرد وغبـــار دانســـت.او بـــا تأکید بر اســـتفاده 
از ظرفیت هـــای بخـــش خصوصـــی و  افزایش 
مسئولیت های اجتماعی، به کارگیری شفافیت 
را باعـــث حکمرانـــی خـــوب محیـــط زیســـتی 
دانســـت و گفت: باید در سازمان و در دولت در 
راستای شفافیت، قانون محوری و پاسخگویی 
حرکـــت مؤثـــری داشـــته باشـــیم. همچنیـــن 
موضوع دسترســـی آزاد به اطلاعات از اهمیت 

بســـزایی برخوردار است.  
انصـــاری بـــا تأکیـــد بـــر ضـــرورت افزایـــش 
حمایت های حقوقی و قضایی از محیط بانان، 
بر ایجاد ســـاختار شـــفاف، حل تعارض منافع 
در محیط  زیســـت، تقویـــت همکاری های ملی 
و اســـتفاده از سیاست های تشویقی تأکید کرد.

او اســـتفاده از تجـــارب دنیـــا در حـــوزه محیط  
زیســـت، مدیریت پســـماند، فاضلاب، تقویت 
جایگاه صندوق ملی محیط  زیســـت و افزایش 
را   ســـرمایه گذاری در کســـب وکارهای ســـبز 
مهم تریـــن موضوعات مورد توجـــه خود اعلام 

. کرد

طرحکاشتیکمیلیارددرخت
حجـــت بـــه اثـــرات مثبت کاشـــت درخـــت در 
کاهـــش آلودگـــی هـــوا و شـــاخص آلودگی طی 
6 ماه دوم ســـال اشـــاره کـــرد: بخش زیـــادی از 
آلودگی به منشـــأ گرد وغبار طبیعی بازمی گردد. 
اگر همه خودروها برقی و درب کارخانه ها بسته 
شـــود باز گردوغبار طبیعی وجود دارد. کاشـــت 
درخـــت باتوجه بـــه منابـــع آبی محـــدود باید 

حساب شـــده باشد.
به گفته حجـــت، اولین اقدام باید شناســـایی 
منشـــأ آلودگی اســـت. مثلاً موتـــور خودروهای 
بنزینی مقصـــر اصلی آلودگی نیســـت ولی تردد 
زیاد آنها باعث ســـایش لنت و سایش آسفالت 
می شـــود. موتور خودروهای دیزلی اما شـــدیداً 
آلاینده اســـت. یعنی ســـهم آلودگی غیراگزوزی 

بســـیار زیاد است.
 

نگرانیبرایحیاتوحش
ظهرابی درباره بندهـــای نگران کننده واگذاری 
بـــه شـــرکت های  مناطـــق حفاظـــت شـــده 
بهره بـــردار و سرنوشـــت حیـــات وحـــش در 
آیین نامـــه مشـــارکت در حفظ محیط زیســـت 
طبیعی و کســـب وکار مصوبه دولت گفت: یک 
بازنگری باید روی آن انجام شـــود. برخی بندها 
خـــوب اســـت ولـــی برخی باید شـــفاف شـــود. 
حفاظـــت بایـــد مثل همـــه دنیا امروزی شـــود. 
مناطقـــی را کـــه تحت حفاظت محیط زیســـت 
نیست باید با مشـــارکت مردم و سرمایه گذاری 

روی بخـــش خصوصی تقویـــت کنیم.
ظهرابـــی بـــا تأکیـــد بر اهمیـــت تنوع زیســـتی 
گفـــت: از سیاســـت های اصلـــی کنوانســـیون 
تســـهیم عادلانه، منافع حاصل از تنوع زیستی 
اســـت. اگر جوامع بومی و محلی را در حفاظت 
مشارکت دهیم و برایشان سهمی قائل شویم، 

چـــرخ اقتصـــادی فعالیت هـــای حفاظتـــی به 
گـــردش درمی آیـــد. مـــردم، بخـــش خصوصی 
و مشـــارکت مردمـــی در بیشـــتر نقـــاط جهان 
حفاظـــت از تنوع زیســـتی را انجـــام می دهند. 

سدسازیوانتقالآب
ابراهیمـــی کارنامـــی گفـــت: امروزه سدســـازی 
در دنیا منســـوخ شـــده اســـت و ایـــن دغدغه 
بســـیار بجاســـت. سدســـازی اســـتان فارس، 
تالاب هـــای طشـــک و بختـــگان را قربانـــی و 
خشـــک کرد. راهکار فقـــط مدیریت مصرف در 
مقصد است. متأســـفانه در دوره های مختلف 
نماینـــدگان مجلـــس یـــا مجموعه هـــای دیگر 
بـــرای رضایتمندی آنـــی، آتیه مردم و کشـــور را 
به خطر انداخته اند. انتقـــال آب بین حوضه و 
سدسازی مشـــمول ارزیابی های بسیار دقیق و 
گسترده زیســـت محیطی است. کمیته ارزیابی 
باید با حضور دســـتگاه های دیگر تقویت شـــود 
و فقط ســـه دســـتگاه تصمیم نگیرند. ارزیابی 
آنقـــدر بایـــد علمی باشـــد که بتـــوان به بخش 
متقاضی، مســـتند، مســـتدل و متقن پاســـخ 
دهیـــم. دربـــاره انتقـــال بین حـــوزه ای آب های 
داخلـــی قطعـــاً مخالفیم مگر ضـــرورت خاص 

درحد آب شـــرب باشـــد. 
شـــینا انصاری هـــم مدیریت آب را بســـیار مهم 
دانســـت و گفـــت: ایـــن مبحـــث بـــرای حدود 
ســـه دهـــه از ســـال ۱۳۷۳ تاکنـــون، موضـــوع 
ارزیابی هـــای اثرات محیط زیســـتی قرار گرفته 
اســـت. از مهم تریـــن موضوعـــات پروژه هـــای 
ارزیابی در اغلـــب موارد پروژه هـــای انتقال آب 
بین حوضه ای اســـت که سازمان محیط زیست 
به آنها مجوزی نداده و تعیین تکلیف نشده اند. 
بخش اعظمی از این پروژه ها در ســـنوات قبل، 
بـــدون اخـــذ مجـــوز، پیشـــرفت هایی فیزیکی 
داشـــته اند. حالا در ســـنوات گذشته آیین نامه  
و کارگروهی تشکیل شد تا با حضور نمایندگان 

ذی مدخـــل آنها را تعییـــن تکلیف کنند.
انصـــاری همچنین رابطـــه مالی میان مشـــاور 
و کارفرما را مشـــکلی اساســـی خوانـــد و افزود: 
البته ســـازمان بـــرای همـــه اینهـــا راهکارهایی 
ارائـــه داده اســـت. بـــرای مثـــال در پروژه هایی 

کـــه ســـازمان مجـــوز می دهد بحـــث مدیریت 
پایـــش و نظارت بایـــد دنبال شـــود. نکته دیگر 
بحـــث ایســـتادگی در مقابـــل مطالبات ســـایر 
دستگاه هاســـت. نیازمندیـــم کـــه یک شـــبکه 
ارتباطی قوی فراسازمانی، فرانهادی و با مهارت 

اقناع کنندگی داشـــته باشـــیم. 
حجت گفت: ســـازه های آبی و سدها با انتقال 
آب بیـــن مناطـــق مختلف صدمـــات غیرقابل 
جبرانی بـــه محیط زیســـت می زننـــد. از طرفی 
بایـــد برای مـــردم آب تأمیـــن و ذخیـــره کنیم. 
در حال حاضر بـــه اندازه کافی سدوســـازه های 
آبـــی داریم و بـــه مـــوارد جدید نیازی نیســـت. 

مخصوصـــاً برای صنعت و کشـــاورزی.
اثـــرات نامطلـــوب  ظهرابـــی بـــا اشـــاره بـــه 
سدســـازی روی محیط زیســـت گفت: رودخانه 
و تالاب هایـــی کـــه در پاییـــن دســـت ســـدها 
هســـتند همگی خشـــکیده اند. قطعاً می توان 
گفت فقـــط مکان هایی، تالاب زنـــده دارند که 
هنوز ســـدی در حوضه آن ســـاخته نشده و این 
گـــواه همه چیز اســـت. دشـــت های ســـیلابی 
کشـــور اکنون به منشـــأ بزرگ گردوغبار تبدیل 
شـــده اند. شـــوری خـــاک و تأثیراتش بـــر تنوع 
زیســـتی از آثار اقتصـــادی و اجتماعی غیرقابل 
جبران سدســـازی اســـت. دیگر امکان توسعه 
ایـــن فعالیـــت در کشـــور وجـــود ندارد. بســـیار 
فراتـــر از ظرفیت اکولوژیکی کشـــور آب مصرف 
کرده ایم. از حـــدود ۱0۳-۱04 میلیارد مترمکعب 
آب، بـــالای ۹0 درصـــد آب قابـــل بهره بـــرداری را 
مصرف می کنیم. بالای ۵0 درصد مصرف، یعنی 
وارد بحران شـــده ایم. شـــرایط از این مرحله به 
بعد وارد آسیب شـــده  و دیگر راهی وجود ندارد. 
ایـــن رونـــد باید متوقـــف و نظارت هـــا و کنترل 
بیشـــتری انجـــام شـــود. حقابه هـــای محیـــط 
زیســـتی ســـدها باید خیلی جدی از وزارت نیرو 

مطالبه شـــود. 
 

اقتدارمحیطزیست
ابراهیمـــی کارنامـــی گفت: اگـــر توانســـتیم در 
گذشـــته جلوی پروژه مخربی که محیط زیست 
را تحـــت تأثیـــر قرارمـــی داد بایســـتیم، زیـــر بار 
فشـــار اســـتانداری و زیرمجموعه هـــای دیگر و 

نماینـــدگان نرویـــم حتماً در ســـطوح بالاتر هم 
می توانیـــم چنیـــن کنیـــم. البتـــه مهـــم روش 
گفت و گو و مذاکره است. عافیت طلبی کردن 
هـــم بدترین آفت مدیریتی اســـت که مـــا را به 
انزوا می کشـــاند. او درباره رویکرد فرادستگاهی 
سازمان گفت: رئیس ســـازمان محیط زیست، 
هـــم معاون رئیـــس جمهور و هـــم عضو هیأت 
دولـــت اســـت. به لحـــاظ هماهنگـــی و کمک 
باید در منظومه ای از دســـتگاه های حاکمیتی و 
دولتی نقش آفرینی کنیم. همه ارگان ها باید از 
محیط زیست تأســـی کنند. بیشتر باید رویکرد 

همراهی داشـــته باشـــیم تا دفاع.
شینا انصاری پاســـخ داد: باید شـــبکه ارتباطی 
قـــوی، فراســـازمانی، عملگـــرا و در عیـــن حال 
پایبنـــد به حاکمیـــت قانون داشـــته باشـــیم. 
اقتدار از نظر مـــن به عوامل مختلفی همچون 
بنیه و بدنه کارشناســـی وابسته اســـت و لزوماً 
داشـــتن شـــخصیت سیاســـی نیســـت. تیـــم 
مدیریتی قوی، با مســـتندات و ادله قوی هنگام 
تعارضات می تواند از محیط زیست دفاع کند و 
بتواند همراهی نهادهای فرابخشی و حاکمیتی 
را فراهم آورد. با این رویکرد طی دوران حرفه ای 
خود چـــه زمانی کـــه سرپرســـت اداره بـــودم و 
چـــه معاون کل، توانســـتم موضوعـــات محیط 
زیســـتی را پیـــش ببـــرم و از وقـــوع تعارضات و 
مشـــکلات جلوگیری کنم. وقتی سرپرست ری 
بودم، توانســـتم چالش آلودگـــی نفتی تهران را 
بـــا رایزنی و مطالبه از وزیـــر نفت پیگیری کنم و 
برنامـــه مدیریتی بگیرم. زمانـــی که هنوز بحث 
دادســـرای اختصاصـــی جرایم محیط زیســـتی 
مطرح نبـــود در تهران این موضـــوع را پیگیری 
کردیـــم و احکامی قوی بـــرای انتقال واحدهای 
آلاینده گرفتیم؛ مثـــل ریخته گری ایران خودرو. 
در کرج هم موضوع حقابـــه رودخانه حفاظت 
شـــده کرج را بین ســـال های ۸۹ تا ۹۹ پیگیری 
کردیم. پس باید با اتکا به پشـــتوانه کارشناسی 
و باور قانون بر موضوعات و مشکلات پافشاری 

مقتدرانه کنیم.
انصـــاری دربـــاره بحـــث حقابه محیط زیســـت 
می گوید: باید ظرفیت های مناطق را بسنجیم 
و ذینفعان را در نظر بگیریـــم. حتی تعارضات، 

معیشـــت جوامع محلی و موضوعـــات موجود، 
همه عوامل و جوانب باید ســـنجیده، پیگیری 
و مطالبـــه شـــود. او دربـــاره موضـــوع ارزیابـــی 
محیـــط زیســـتی و تجربیاتش هـــم مثال هایی 
زد: در اســـتان البـــرز زمانـــی کـــه معـــاون فنی 
اداره کل محیط زیســـت بـــودم مخالفـــت خود 
دربـــاره احـــداث تونـــل انتقـــال آب تهـــران به 
کـــرج را مطرح کردم و جلوی خشـــک شـــدن 
۲۵ کیلومتـــر از رودخانـــه حفاظت شـــده کرج 
را گرفتـــم. همچنیـــن بـــا مخالفت بـــا احداث 
جـــاده اتصـــال البرز بـــرای خـــروج طالقـــان از 
بن بســـت، توانســـتیم جلوی آنـــرا بگیریم. در 
حوزه هـــای دیگـــر ماننـــد پالایـــش آلاینده هـــا، 
راهکار، برون ســـپاری اســـت. پالایش آلاینده ها 
را بـــه آزمایشـــگاه های معتبـــر ســـپردیم ولـــی 
در بحـــث حـــذف رابطـــه مالـــی بیـــن صنعت 
و آزمایشـــگاه حتمـــاً بایـــد پیگیری و ســـازکاری 
پیش بینـــی کنیـــم. البتـــه در مقطعـــی کار را با 
صندوق ملی محیط زیســـت پیـــش بردیم. اما 
انجـــام اینها قطعـــاً ۱00 روزه امکانپذیر نیســـت.  
حجت دربـــاره حفـــظ اقتـــدار محیط زیســـت 
گفـــت: بســـیاری از خودروســـازان حتـــی تلفن 
ســـازمان را جـــواب نمی دادنـــد. طـــی ۸ ســـال 
ســـابقه ام بـــا ایجـــاد تعامـــل، آنـــان بـــرای حل 
مشـــکلات از سازمان مشـــورت، کمک و مهلت 
می خواســـتند. در نهایـــت خودروهـــای بدون 
اســـتاندارد به اســـتاندارد یورو۲ تبدیل شـــدند 
و خودروهـــای کاربراتـــوری، انژکتـــوری و برخی 

خودروهـــا نیز به کاتالیســـت مجهز شـــدند.
حجـــت باهشـــدار درباره طـــرز تفکر ســـنتی و 
پوســـیده کـــه محیط زیســـت را مانـــع توســـعه 
می دانـــد گفت: تعامـــل و ایجاد انگیـــزه درونی 
برای حفظ محیط زیســـت همه کارهـــا را پیش 
می بـــرد. او مثـــال می زنـــد: در زمـــان مـــن تـــا 
شـــعاع ۱۲0 کیلومتـــری تهران تقریباً به شـــکل 
۱00درصـــدی قوانیـــن آلودگـــی هـــوا اجرا شـــد. 
شـــماره گذاری اتوبوس دیزلی را ممنوع کردیم. 
مشـــکل آلودگـــی اتوبوس های دیزلی شـــرکت 
واحد را حل کردیم و کســـی نتوانست آنها را در 

تهـــران شـــماره گذاری کند.
ظهرابی دربـــاره تحقق اقتدار ســـازمان، گفت: 
برگشـــتن بـــه جایـــگاه حاکمیتـــی ســـازمان با 
کارشناســـان قـــوی محقـــق می شـــود. هرجـــا 
ســـاختار ســـازمان اجازه دفاع فنی کارشناسان 
و ارائـــه اظهارنظرهای علمـــی توجیه پذیر نداده 
به ضررش شـــده است. ســـازمان باید به جای 
پلیس به مشـــاور توســـعه پایدار تبدیل شـــود. 

انتخاب معاونان براساس خرد جمعی
شینا انصاری با اشـــاره به اینکه خودش وابسته 
بـــه هیـــچ تشـــکل سیاســـی نیســـت و اولیـــن 
فعالیـــت سیاســـی اش در ایـــن دوره انتخاباتی 
به عنوان مســـئول کمیته محیط زیســـت ستاد 
پزشکیان بوده اســـت گفت: حتماً نگاهم برای 
تیـــم مدیریتی نـــگاه درون ســـازمانی اســـت. از 
توانمندی متخصصان داخل مجموعه استفاده 
خواهم کرد. مطرح نبودن مســـائل سیاســـی و 
تمرکز بر شایســـتگی ها و تخصص افراد اهمیت 
دارد. وقتی در ســـطح ســـازمان کمیته مشورتی 
شـــکل گرفته، ما هـــم داخل مجموعـــه از این 
خرد جمعی اســـتفاده می کنیم و از توان داخلی 
با اولویت اســـتفاده می کنیم؛ البته مشروط به 
شاخص هایی مثل پاکدستی، تخصص، تجربه 

و کارهای مشـــارکتی است.
ابراهیمـــی کارنامـــی دربـــاره انتخـــاب مدیـــران 
بر اســـاس خـــرد جمعی گفـــت: خـــرد جمعی 
بعدهـــا خودش را ملزم به پاســـخگویی درقبال 
انتخابـــش خواهد دانســـت و کمـــک خوبی به 
رئیس سازمان اســـت. درباره بحث های سازند 
محور یا فشـــار به محیط زیســـت هـــم اگر واقعاً 
ظرفیت مردم، تشـــکل  و رسانه ها را فعال کنیم 
به مـــا کمـــک خواهندکـــرد. با دانســـتن روش 
گفت وگـــو وظرفیت هـــای قانونـــی می توانیـــم 
جلـــوی پروژه هـــای مخـــرب را بگیریـــم. بایـــد 
نظرات افـــراد را دخیل کنیم تـــا مقابل تخریب 

محیط زیســـت بایستند.
ابراهیمـــی کارنامی دربـــاره تجربیـــات عینی در 
مقابله با پروژه هـــا  و طرح های مخرب عمرانی، 
توسعه پالایشگاه ۱۲0هزار بشـــکه ای شیراز کنار 
شهرســـتان زرقان را مثـــال زد و گفـــت: اگر این 
پالایشـــگاه احـــداث می شـــد ســـلامت عمومی 
مـــردم و زیســـتمندان تهدیـــد می شـــد. آقـــای 
روحانی شـــبانه این پـــروژه را کلنگ زنـــی کرد و 
فردایـــش ما با اســـتفاده از ظرفیت تشـــکل ها، 
دســـتگاه قضایـــی و هماهنگـــی کـــه بـــه وجود 
آوردیـــم جلوی این پـــروژه را گرفتیـــم. آن زمان 
خانم ابتکار رئیس ســـازمان بود و ما را همراهی 
کـــرد. بـــا روش های خـــاص خـــود آن پـــروژه را 
متوقف کردیـــم. مثال دیگـــر فعالیت ۸ معدن 
در دماونـــد بود که موفق شـــدیم با اســـتفاده از 

ظرفیـــت ان جی اوهـــا آنرا متوقـــف کنیم.
ابراهیمـــی کارنامی گفـــت: اوایل کـــه مدیر کل 
شده بودم بحث جاده ابر شـــاهرود به شیرین 
آبـــاد در علی آباد گرگان مطرح بـــود. آن زمان از 
ان جی اوها خواهش کردیـــم حتی علیه خودم 
شـــعار بدهند تـــا بتوانیم جلـــوی این پـــروژه را 
بگیریم و موفق شـــدیم. او درباره بحث فســـاد 
اداری هـــم معتقـــد اســـت ارتبـــاط کارشـــناس 
بـــا اربـــاب رجـــوع باید قطع شـــود و ایـــن طرح 
حتماً شـــدنی اســـت. بحث نظارت بر عملکرد 
ســـازمان ها بایـــد عملیاتـــی شـــود و هیچگونه 
اغماضـــی نبایـــد در کار باشـــد. همچنیـــن بـــه 
اعتقـــاد ابراهیمی باید علاوه بر ظرفیت ســـازی 
از ظرفیت های داخل ســـازمان اســـتفاده شود. 
تجربه های گرانســـنگ و گرانبها نشان داده که 
متأســـفانه در برخـــی زمان ها ایـــن ظرفیت ها 
مغفـــول مانده اســـت. باید مدیر کل مشـــارکت 
را از تشـــکل ها انتخاب کنیم و دوستان کاندیدا 
شوند. حتماً بررسی می شـــود و نظر ما هم این 
اســـت که اگر آنهـــا بیایند اتفاقـــاً ارتباطات ما با 
تشـــکل های مردم نهاد برای تحقق حفاظت از 

محیط زیســـت قوی تر می شـــود.

 چهار گزینه ریاست سازمان حفاظت محیط زیست 
به پرسش های کنشگران، فعالان و کارشناسان پاسخ دادند

چه کسی به پردیسان می رود

راضیهخویینی-یاســـمنشـــیرازی/ انتخاب رئیس ســـازمان حفاظت محیط زیســـت به یکی از ســـخت ترین و 
مهم تریـــن دغدغه های  فعالان حوزه محیط زیســـت تبدیل شـــده اســـت. همین بهانه ای شـــد تا تشـــکل های 
مردم نهاد، کنشـــگران و کارشناســـان فعال در حوزه محیط  زیست در چهاردهمین نشســـت از »سلسله گفت و 
گوهـــای ایران و امیدها و چالش های توســـعه پایدار« به دنبال پاســـخ پرســـش های خود از ســـوی چهارگزینه  از 
شش گزینه معرفی شـــده از  ســـوی کمیته انتخاب رئیس سازمان حفاظت محیط زیســـت به مسعود پزشکیان 
باشـــند. بدین ترتیب آنها در این نشســـت کارنامه کاری خود را یادآوری کردند و نـــگاه و برنامه خود را در صورتی 

که به ریاســـت پردیسان برســـند، ارائه کردند.  شینا انصاری، حســـینعلی ابراهیمی  کارنامی و حمید ظهرابی سه 
کارشناســـی هســـتند که در حوزه محیط زیست درس خوانده و فعالیت در ســـطوح پایین کارشناسی تا مدیریت 
و معاونت های مختلف در حوزه محیط زیســـت را تجربه کرده اند. حجت یوســـف نیز ســـابقه 8 ساله فعالیت در 
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت را داشـــته اما تخصص تجربه اش در حوزه مهندســـی و صنعت اســـت و بیشتر 
عمـــر کاری خود را هم در این حوزه گذرانده اســـت.  البته مســـعود پزشـــکیا ن رئیس جمهور اعلام کرده اســـت 

ج از نامزدهای معرفی شـــده توســـط کمیته  هـــا انتخاب کند. که ممکن اســـت گزینه نهایی را خار

شینا انصاری
    متولد ۱۳۵۱ 
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    عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس

    مؤسس و رئیس دانشکده مهندسی 
مکانیک تربیت مدرس
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لیسانس کشاورزی- فوق لیسانس مدیریت 
محیط زیست- دانشجوی دکترای تنوع زیستی

     کارشناس محیط طبیعی استان 
کهگیلویه و بویر احمد

    کارشناس محیط زیست استان فارس

    مدیر کل محیط زیست استان سمنان،  
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 لیسانس منابع طبیعی، کارشناسی ارشد 
و دکترای جغرافیای برنامه ریزی شهری

    کارشناس منابع طبیعی سمنان
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